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Deltagere: Per Bech Christensen, John Fritze Nielsen, Palle Thøgersen, Niels Andersen, Frank Bach 
Pedersen, Henrik Christensen, Gunnar Lund, Henrik Andersen, Allan Jensen, Henrik Piepgrass, Jan 
Marquart og Lisbeth Kriegbaum (referent). 
 
Afbud: Ole Jensen. 
 
Allan bød velkommen og oplyste, at dagsordenen fremover vil se anderledes ud, for at 
imødekomme den øgede opmærksomhed på frihed til TR virke. 
 
 Per Bech Christensen blev valgt som mødeleder. Per takkede for valget. 
 
Dagsorden: 
1. Godkendelse af referat fra mødet den 2. december 2011. 
Referatet fra mødet den 2. december 2011 blev godkendt. 
 
2. Orientering fra Landsfællestillidsrepræsentanten. 
Arbejdsgruppe vedr. eventuel sammenlægning af FMN/FKO.  
Mens dette arbejde foregår, at alt andet gået i stå i FKO. Arbejdsgrupperne skal melde tilbage 20 
MAR 2012 til styregruppen. 
Tidspunktet for en eventuel sammenlægning er ikke hensigtsmæssigt, da det har sammenfald med 
de store besparelser, der skal ske i forsvaret.  
Det er et problem, at vi ikke kan få aktindsigt i rapporterne fra McKinsey rapporterne 
(budgetanalyserne). Man kan læse i kommissorierne for nogle af de nedsatte arbejdsgrupper, at 
provenuet skal være det samme, som der står i McKinsey rapporten. Det er et problem, når vi ikke 
ved, hvad der står. 
Derfor skal vi til møde i departementet den 20. marts 2012, hvor vi vil bede om at få en 
orientering om, hvad der foregår.  
Forsvaret har nedsat nogle arbejdsgrupper, for at være på forkant, når McKinsey rapporten bliver 
offentliggjort. Hele situationen giver usikkerhed og frustrationer, men der er indtil nu ikke 
besluttet noget som helst.  
Vores grupper vil blive ramt, både på personel og etablissementer/kapaciteter.  
Der er nedsat en ad hoc gruppe vedr. udlicitering af etablisementstjenesten i Vest, i lighed med 
den der var i Øst. Allan er medlem af ad hoc gruppen. 
Hvis man i arbejdsgruppe Vedligehold ikke kan blive enige om et fælles oplæg, er det Henning 
Uldal der kommer med en rapport.   
 
Bestyrelsen drøftede forsvarets fremtid. 
 
3. INTOPS tillæg samt rådighedsvagt i FBE. 
Allan: Det er aftalt med FPT, at vi skal have et møde vedr. INTOPS tillæg. Vi har beløbene for 2009-
10+11. Gennemsnittet af disse år er den pulje, der er i spil. Den gamle aftale sættes først ud af 
drift, når den kan erstattes af en ny aftale. Der vil være overgangsregler for dem, der er på B-
tillæg. 
Selve forhandlingerne er dog gået i stå, da ingen vil tage ansvar. 
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Henning Uldal skal aflevere sin rapport, han mener, vi skal have bibeholde tillægget. Henning Uldal 
har i forhold til denne opgave en ”konsulentrolle”, og det er vores opgave at kører aftalen hjem. 
 
Rådighedsvagt i FBE. Maskinmestrene har haft en meget lukrativ rådighedsaftale, som nu er 
opsagt.  
Henrik er ved at finde ud af, hvilke håndværkere der er tilbage, og hvordan ender de business 
cases, der er lagt ned m.m. 
Når disse ting er afklaret, håber vi få lavet en ny rådighedsaftale for håndværkere. 
 
4. Nye TR-regler regler samt tidsforbrug til organisationsarbejde. 
Kommissorium for TRU. Ændringen i kommissoriet er, at TRU kun træder sammen, når der er uenighed, 

eller der laves ændringer. 

Hvis man vælger en TR, der dækker hele niveau 2 myndigheden, skal niveau 2 (FPT) godkende det. Andre 

TR-valg godkendes lokalt. 

Der er kommet en samling af regler vedr. valgt af FTR/TR, hvori kursusaftalen også er indskrevet. 

Jan Marquart oplever, at ledelsen i hverdagen har svært ved at skelne mellem TR arbejde og 

organisationsarbejde. 

Henrik Christensen fortalte, at han har samme problem. Han har over hele landet medlemmer, han skal 

forhandle NYLØN for.  Det kommer til at give store problemer set ud fra niveau 3. 

Allan: Det er svært at skelne, da der er en gråzone mellem frihed TR og organisationsarbejde, så man må 

vurdere lokalt hver gang.  

5. Følgegruppe NYLØN samt evalueringsseminar. 
Vi er næsten i mål alle steder. Mange oplever, at det er ikke længere en forhandling men en fordeling. 
Der er desværre ikke længere penge til at løfte en hel gruppe. 
Vi er trætte af at få at vide, at vi er lønførende, når vi ikke kan få at vide, hvilke tal der bruges til at udregne 
statistikker. Derfor er der enighed om, at finde fælles tal at tale ud fra. 
Tal for Danmarks statistik har vist at Forsvaret er lønførende med 0,2 %, men en efterfølende rapport siger 
at vi er 0,1 % bagud. 
 
Det kan overvejes, om det er den rigtige model for en statslig virksomhed, der er budgetstyret, som vi er. 
Eller vi mere skulle ligne kommuner/regioners model for NYLØN. 
 
Jan Marquart opfordrede til, at man lokalt i SU får lønudvalgene op at kører, så rammerne for de lokale 
forhandlinger er på plads. 
 
Allan: lønudvalget beslutter, om beløbene og navne bliver offentliggjort. Men man kan selvfølgelig kun 
aftale noget indenfor de kompetencer, der er. Det er derfor vigtigt, at drøfte kompetencer i SU.  
 
Der er planlagt et evalueringsseminar for NYLØN den 25. maj 2012 i Kastellet. 
 
6. Status forligsimplementering samt FKO’s arbejdsgrupper. 
Vi skal til møde på tirsdag med FMN, og vi vil selvfølgelig informere, når vi ved noget. 
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7. Landstillidsrepræsentantmøde i Blommenslyst 31. maj 2012. 
På et tidspunkt skal vi have ændret vores vedtægter. Det vil ske, når hele strukturen er på plads. 
 

a) Valg af landsfællestillidsrepræsentant. 
Allan Jensen er på valg som landsfællestillidsrepræsentant på ”repræsentantskabsmødet”.  
 

b) Valg af områdetillidsrepræsentant. 
Områderepræsentanterne bliver også valgt på ”repræsentantskabsmødet”. 
 
Henrik C.: Vi er nødt til at definere, hvad en områderepræsentant er og skal dække. 
 
Allan oplyste, at Ole Jensen trækker sig fra bestyrelsen. OPLOG Frederikshavn foreslår, at Michael Møller 
indtræder i stedet. 
 
Gunnar Lund oplyste, at han ikke genopstiller.  
 
Alle, der deltager i dette repræsentantskabsmøder, er typisk TR. Som udgangspunkt kan det ikke forventes, 
at en der ikke er valgt til TR, kan stille krav om fri med løn. 
 

c) Gæster samt deltagere til møde. 
Selvfølgelig vil vi i lighed med sidste år, invitere gæster fra OAO’s organisationer.  
 

d) Indlæg forsvarspolitisk ordfører. 
Vi påtænker at inviterer forsvarspolitisk ordfører for SOC Bjarne Lausten til at komme og give et oplæg. 
 
8. Stationsvalgt OPLOG Korsør. 
Flådestations Korsør vil bruge mange civile til at gå vagt. Det kræver mange folk. Det er CS folk, der normalt 
har den opgave. 
Vi vil ikke bruge civile håndværkere på at gå vagt. Vi er håndværkere og ikke sømænd. 
På næste møde i FÆLSU SOK vil vi gerne have trukket en bemærkning tilbage om, at der kan bruges civile 
håndværkere. 
 
Jan: Tidligere kom teknikere, der er med ude og sejle, på kurser vedr. sikkerhed m.m. Disse kurser er helt 
væk. Det vil jeg gerne have fokus på. 
 
9. Seniorordning 62 år ved FBE. 
Der har i mange år i staten været en ordning om, at man kan søge 1 månedlig fridag, så medarbejderen kan 
restituerer sig selv. Dette er ikke en ret. Seniorordningen der var aftalt på OK08 faldt bort ved OK11. 
Dette bliver blandet sammen af ledelsen i FBE. 
 
Henrik C.: Dette emne vil blive rejst på vores møde i FBE FÆLSU. 
 
10. Diverse. 
Per: Hører ikke noget i forbindelse med indsendelse af rationaliseringsforslag som er indsendt. 
 
Allan svarede, at pengene er fordelt og er lagt ud til diverse myndigheder.  FHV er i gang med at kigge på 
forslaget. 
 
Henrik C.: Der er et nyt FKO direktiv, der fastlægger hele proceduren omkring rationaliseringsforslag. 
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Allen: Det mangler endelig godkendelse i UVE, men kommer snart. 
 
Bestyrelsen drøftede arbejdstid/hviletidsbestemmelser. Kan man betragte et hotel som ”hjem” i 
forbindelse med rejser. 
Allan tager sagen med til OAO. 
 
Palle: Spurgte om tre måneders ansættelse efter endt læretid. 
 
Allan: Staten vil ikke lave sådanne aftaler. 
 
Allan: Rundrejse: 

 har været i Frederikshavn: Emner civilarbejderloven – OK 13 og tilbagetrækningsreformen. 

 Korsør mandag – Brødeskov tirsdag. Ole Rosschou deltager i begge møder. 

 Er ved at planlægge besøg på andre tjenestesteder. 
 
Planlægger at udsende nyhedsbrev vedr. Civilarbejderloven kontra tilbagetrækningsloven. 
 
Gunnar: Er der nogen der styrer hjemmesiden? 
 
Allan: Jens opdaterer hjemmesiden med det, Allan fodrer ham med. 
 
John: Glæder os til at få besøg. John Dyrby vil også komme på besøg. 
 
Jan: Tetrisklassen – Vi skal overveje, om vi skal lave en resultatlønsaftale på dem 
Folk klager over sen afregning af rejseregnskab. For sen udbetaling af forskud.  
 
Allan: Tetrisklassen kommer ikke til at foregå som en forlængelse af Fregatprojektet. Jeg løfter sagen med 
afregning overfor FPT. 
 
 


